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محمد هادي العدنانيالدكتور  

  جامعة السـليمانية/ كلية الادارة والاقتصاد

 
كاحدى انواع الفحص لاغراض خاصة ويرتكز ) ISO(استهدف هذا البحث وضع اطار لتدقيق الجودة 

هي طبيعة تدقيق الجودة والمهتمون به ومتطلبات القيام به  الاطار المقترح على خمسة مقومات اساسية
وكيفية تنفيذه والمشاكل التي تتعرضه تمت مناقشة متطلبات واقتراحات المنظمة الدولية لتوحيد القياس 

 (International Standardization Organization).والمعاييره 
يعد احد انواع الفحص لاغراض ) ISO(دة ان تدقيق الجو(اقترح الباحث الفرضية الاساسية للبحث 

  ).خاصة تتطلبه اطراف متعدده و يؤديه مدققون مختلفون لتحقيق اهداف متعددة ولخدمة جهات متعددة
وترتكز الدراسة في هذا البحث على دراسة علمية مبنية على منهج تحليلي لادبيات الجودة الشاملة و 

الحصول والاطلاع عليها بهدف تحقيق هدف البحث واختيار كذلك التدقيق والفحص التي تمكن الباحث من 
وبعد الدراسة والمناقشه توصل الباحث الى نتائج عديده و مهمة مما تؤيد الحاجة . الفرضية الاساسية له

  :الى الاهتمام بتنفيذ و تطوير تدقيق الجودة وكان من اهم التوصيات التي اقترحها الباحث
ميدانياً في البيئة لعراقية بصفة عامة و وفق ) ISO(تدقيق الجودة المزيد من البحث لتقييم   - 1

  .المناطق والصناعات والخدمات على اختلاف انواعها
تدريس موضوع تدقيق الجودة ضمن مادة التدقيق والرقابة في الدراسة الاولية الجامعية والتوسع   - 2

  .والتعمق في البحوث في هذا المجال في الدراسات العليا
  .م بهذه النوع من التدقيقئاعداد الدورات التدريبية لتأهيل المدققين الداخليين والخارجيين للقا  - 3

Abstract  
This  research  seeked  to  create  frame  work  for  audit  ISO  as  one  

class  of  investigation   for  special   purpose. The suggestion  frame work  
depend  on  five  basic  ingredients,  there were  nature  of  ISO audit,  the  
people  interested   requirements  to do  this audit  who  process  the  audit and 
the  problems  effect this audit. Already discussed and study the requirements 
and recommendations from International Standardization Organization.  

The researcher suggested the basic supposition which (the ISO audit 
considered as one class of investigations special purpose which required from 
many parties and performances by various auditors)                              

This study depend on scientific study depended on analytical approach 
for ISO cases study (ISO literatures). 
Also audit and investigations cases study which the researcher find for study and 
discussed for purpose for tested the basic supposition and inquired the research 
aim. After the study and the discussion the researcher reached many restates 
mentioned in this study. There were the important recommendations as follows: 
1- More field researches for valuation ISO audit in Iraqi environment.                       
2-   Include ISO audit in auditing and control topic in under graduate and post  

control in universities. 
3- Prepare training sessions for internal and external auditors to be more 

profession adaptation with ISO audit. 
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